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گروه اقتصادی - عضو هیئت مدیره 
انجمن انبوه ســازان مســکن گفت: روند 
ساخت در برخی از پروژه های نهضت ملی 
به دلیل وجود تورم و قیمت های دســتوری 
کنــد پیش می رود یا رو به متوقف شــدن 

است.
حســن محتشــم عضو هیئت مدیره 
انجمن انبوه ســازان مســکن با بیان اینکه 
فرایند پروژه نهضت ملی مســکن دارد به 
سرنوشت مسکن مهر دچار می شود، گفت: 
دولــت نمی توانــد خود را قانــع کند تا از 
تصدی گری در حوزه مسکن خارج شود، 
بر همین اســاس تــا زمانی که دخالت های 
دولت در بازار مســکن تداوم داشته باشد، 
نباید انتظار بهبود و رونق در این بازار داشته 
باشیم.وی با اشــاره به قیمت هر متر مربع 
واحدهای نهضت ملی مسکن، افزود: قیمت 
ســاخت حدود ۸ میلیون تومان است که با 
تعدیل سازمان برنامه و بودجه به ۱۱ میلیون 

تومان هم می رســد، اما این هزینه غیرمفید 
اســت و متقاضیان باید برخی از هزینه ها را 
جداگانــه پرداخت کنند؛ در مجموع هزینه 
مفید ســاخت یک متر مربع واحد نهضت 
ملی مسکن حدود ۱۸ میلیون تومان است. 
محتشم ادامه داد: طبق وعده رئیس جمهور 
شهید دولت سیزدهم، بنا بود تا سالانه یک 
میلیون واحد نهضت ملی مسکن ساخته و 
در بازار شــود، اما با توجــه به آمار و روند 
بازار در حال حاضــر زیر ۱۰۰ هزار واحد 
هم تحویل متقاضیان نشده و روند ساخت 
در برخی از پروژه های نهضت ملی به دلیل 
وجود تورم و قیمت های دستوری کند پیش 
می رود یا رو به متوقف شدن است. با توجه 
به این شــرایط اگر وزارت راه و شهرسازی 
با انبوه ســازان مذاکره نکند و از ظرفیت این 
صنعت ساختمانی بهره مند نشود، قطعاً نباید 
تحول چشــمگیری در تولید مسکن انتظار 

داشته باشد.

عضو هیئت مدیره انجمن انبوه سازان 
مســکن تصریح کرد: اولویت وزارت راه و 
شهرسازی تأمین مســکن دهک های یک 
تا ســه اســت، بنابراین این قشر از جامعه 
امکانات اقتصادی ضعیفی دارند و از سوی 
دیگر نیز مجلس بودجه ای برای این حوزه 
تعیین نشده اســت، بر همین اساس آورده 
متقاضیان و وام بانکی پاســخگوی قیمت 
تمام شــده ســاخت واحدهای مسکونی 
نیســت. به عنوان مثال ساخت یک واحد 
۷۵ متری نهضت ملی مسکن برای مصرف 
کننده بالای یک میلیارد و ۳۰۰ میلیون تومان 
هزینه دارد که از این مقدار برآورد شده را ۵۵۰ 
میلیون تومان تسهیلات بانکی تأمین می کند 
و مابقی هزینه را باید متقاضی متحمل شود.
وی در پایان گفت: عده زیادی از متقاضیان 
توان بازپرداخت وام خرید مسکن را ندارند، 
دولت برای برون رفت از وضعیت موجود 
بازار مسکن باید با بخش خصوصی و انبوه 

ســازان مشارکت و همکاری داشته باشد تا 
تولید مسکن در بازار رونق گیرد، همچنین 
از ســوی دیگر دولت زمین مورد نیاز را در 
اختیار قرار دهد اما نه به صورت ۹۹ ســاله، 

و بــه جای پول زمین به انبوه ســازان واحد 
دهد، زیرا این پولی که دریافت می شــود به 
متقاضی کمک می کند تا آورده وی در حد 

و اندازه اعلام شده، باشد.

گــروه اقتصادی - نماینده ویژه وزیر 
راه و شهرســازی گفت: کریــدور لاجورد 
غیراقتصادی تر از مســیر ایران است چراکه 
تغییــر مدهای حمل و نقل در یک مســیر 
هزینه هــای حمل و نقلی را بالا می برد و در 
حال حاضر هم هیچ کریــدوری آماده تر و 

محیاتر از کریدور ایران برای افغانها نیست.
»حسن میرشــفیع« نماینده ویژه وزیر 
راه و شهرســازی در امور افغانستان درباره 
توافقــات باکو بــا طالبان بــرای راه اندازی 
کریدور لاجــورد و احتمال حذف ایران از 
مسیر بارهای ترانزیتی افغانستان و همچنین 
سرنوشــت توافقات ترانزیتی تهران و کابل 
و همکاری در پروژه های زیرســاختی این 
کشور اظهار داشت: هر کشوری متناسب با 
منافع خود، پیمان ها، توافقات و قراردادهایی 
را با ســایر کشــورها و همســایگان منعقد 
می کند، طبیعی اســت که کشور افغانستان 
علی رغــم اینکــه در حال حاضــر دولت 
سرپرســت افغانستان اداره امور را در دست 
دارد، در همین شرایط موجود تلاش می کند 
که ارتباطات حمل و نقلی خود را توســعه 
دهد اما باید توجه داشــت که افغانســتان 
کشوری در محاصره خشکی است و ارتباط 
دریایــی ندارد و باید در این فکر باشــد که 
برای صادرات محصولات خود روش حمل 

و نقلی پیدا کند. 

وی ادامه داد: افغانستان کشوری است 
که در همســایگی چین، آسیای میانه، ایران، 
پاکستان قرار دارد و می تواند ظرفیت هایی را 
ایجاد کند که کریدور حمل و نقلی را توسعه 
دهد و در این میدان هم بازیگرهای دیگری 
هم غیر از منطقه و کشــورهای همســایه ها 
نقــش دارند که آنها هم منافعی در توســعه 
کریدورهــا دارنــد و در تلاش هســتند که 

متناسب با منافع خود کار پیش رود. 
نماینده ویژه وزیر راه و شهرسازی در 
امور افغانستان گفت: ما هم در صحنه رقابتی 
حوزه کریدورها باید نقش خود را درســت 
ایفا و تلاش کنیم منافع ملی در توسعه کشور 
رعایت شــود ضمن اینکه مزیت های نسبی 
در کریدورهای داخل کشور باعث می شود 
که تجــار و بازرگانان از ایــن کریدورها با 
موقعیت خدادادی استراتژیک استفاده کنند 
و اگــر کاهلی کنیــم و در روابط خود دقت 
نداشته باشیم این فرصت های کریدوری از 

دست می رود.
میرشــفیع افزود: باید به این نکته دقت 
شود که وقتی در منطقه ای دیگر بازاری ایجاد 
شود انتقال آن مشتری و بازار به کریدور دیگر 
به شــدت سخت تر خواهد شــد. ما هم در 
روابط خود با حکومت سرپرست افغانستان 
این ملاحظــات را داشــتیم و اخیرا رییس 
راه آهن افغانســتان در ایران حضور داشت و 

توافقات خوبی انجام شود. 
وی با بیــان اینکه رفتار ما در حمل بار 
ترانزیتی افغانستان  بسیار تاثیرگذار است تا 
آنها هم اتکای بیشتری در حمل بار از مسیر 
ایران داشته باشــند، تاکید کرد: البته مزیت 
نسبی مسیر ایران به صورت خودکار وجود 
دارد که هیچ عواملی نمی تواند جایگزین آن 
شــوند و کریدورهای دیگر برای افغانستان 
با هر محاســبه ای غیر اقتصادی تر از مســیر 
ایران خواهد بود و همچنین کریدور لاجورد 
غیراقتصادی تر از مســیر ایران است چراکه 
تغییــر مدهای حمل و نقل در یک مســیر 
هزینه هــای حمل و نقلی را بالا می برد و در 
حال حاضر هم هیچ کریــدوری آماده تر و 
محیاتر از کریدور ایران برای افغان ها نیست. 
نماینــده ویژه وزیر راه و شهرســازی 
در امور افغانســتان ادامه داد: ضمن اینکه با 
افغانستان ارتباط مستمر تجاری و همزبانی 
داریم و این کمک می  کند بســیاری از تجار 
افغان که در ایران حضور دارند مسیر ایران را 
ترجیح دهند. در عین حال باید هوشــمندی 
و سرعت عمل در تکمیل کریدورهای خود 
داشته باشیم اما به صورت خودکار مسیرهای 
دیگری که به سمت افغانستان می رود توجیه 

پذیر نیست. 
وی گفــت: می دانیــم کــه توســعه 
زیرساختی و اقتصادی  افغانستان برای ایران 

هم از نظر اقتصادی و هم امنیتی اهمیت دارد و 
به همین دلیل کمک می کنیم افغانستان بتواند 
زیرساخت های حمل و نقلی را توسعه دهد. 
دراین باره مطالعات انجام شده را در اختیار 
افغان ها گذاشتیم و ســرمایه گذاران ایرانی 
آماده به ســرمایه گذاری در زیرساخت های 

افغانستان هستند.
میرشــفیع با اشــاره به میزان سرمایه 
گذاری ایــران در پروژه های زیرســاختی 
افغانســتان اظهار داشت: فعلا میزان سرمایه 
گذاری ایران در پروژه های زیرســاختی که 
به صورت رســمی در توافقات ثبت شده ۶ 
میلیارد دلار، اما  این عدد قابل افزایش است 
و اخیرا با یک ســرمایه گذار ایرانی مایل در 
حضور در بازار افغانستان مذاکراتی داشتیم 
و آمادگی سرمایه گذاری تا سقف ۱٢ میلیارد 

دلار در این کشور را دارد. 
وی افزود: ایران در سه کریدور زابل-
زرنج- قندهار - کابل و هرات -کابل -چین 
یعنــی کریــدور واخان و کریــدور هرات 
- مزار شــریف - شــیرخان بندر به سمت 
چیــن آمادگی همکاری ســرمایه گذاری با 
افغانســتان در حوزه ریلی را دارد. افغان ها 
با توجه محدودیت سرمایه گذاری به دنبال 
اولویت بندی این پروژه ها هستند و ایران در 
تامیــن مالی به صــورت انفرادی یا با کمک 
کشورهای دیگر می تواند این اقدام را انجام 

دهد. 
نماینده ویژه وزیر راه و شهرسازی در 
امور افغانستان با اشاره به اهمیت بندر چابهار 
برای افغان ها گفت: در ســفر اخیر رییس راه 
آهن افغانســتان به ایران بازدید گی از بندر 
چابهار انجام و تسهیلات بندر چابهار مطرح 
شد و این امکان را می توانیم فراهم آوریم که 
هر باری را که در هرات تحویل می گیریم را 
از بندر چابهار یا بندر عباس به صورت حمل 
ترکیبی در بنادر مختلف دنیا که طرف قرارداد 

افغانستان هستند را تحویل دهیم. 
وی در پاســخ به این سوال که با توجه 
تحریم ها علیــه ایران چگونه امکان تحویل 
بارهای افغان در بنادر کشورهای دیگر وجود 
دارد، گفت: تحریم های کشتیرانی تحریم های 
آمریکایی است و فقط توسط آمریکا اعمال 
می شود اما ســایر کشورها متناسب با منافع 
خود از این ارتباطات اقتصادی استفاده و به 
ایــران کمک می کنند و آمریکا به هر حال به 
صورت غیرقانونی فشارهای تحریمی را به 
ســایر کشــور ها اعمال می کند و ما به طور 
قانونی تحت تحریم هیچ کشــوری نیستیم 
و در قراردادهای بین المللی می توانیم از هر 
بندری استفاده کنیم و به بسیاری از بنادر هم 
دسترسی داریم. از سوی دیگر، بار افغانستان 
معاف از تحریم های آمریکا هســتند را می 

توانیم بار آنها را به این بنادر برسانیم.

اسحـق ارزانـی

اقتصادی

گروه اقتصادی -کاوه مشــتاق 
- مدیرعامــل انجمــن بلاک چین و 
پژوهشــگر ارز دیجیتــال - درمورد 
چالش هــا و الزامات ریــال دیجیتال 
)رمز ریــال( اظهار کرد: ما از ســال 
٢۰۰۹ یاد گرفتیم اطلاعات در فضای 
دیجیتال را طوری نگهداری کنیم که 
غیرقابل تغییر باشند. فناوری بلاک چین 
یــا همان فنــاوری زنجیره بلوک هم 
زمانی که غیرمتمرکز باشــد می تواند 
ویژگی های شفافیت و غیرقابل تغییر 
 و غیرقابل  هک شــدن را از خود بروز 

دهد.
 وی خریــد و فــروش کوچک 
و پرداخت هــای ریــز مــردم را از 
کاربردهای ریال دیجیتال برشــمرد 
و افــزود: ریال دیجیتال یک شــبکه 
بلاک چین به نام شــبکه »برنا« است 
که به  هیچ وجه غیرمتمرکز نیســت و 
هر تراکنش در این شبکه توسط بانک 

مرکزی قابل  برگشت است.
 مدیرعامــل انجمن بلاک چین 
گفــت: ریــال دیجیتالی کــه برای 
ایــران تدارک  دیده شــده فقط برای 
تراکنش های خرد مردم اســت و هیچ 
فرد خارجی حق داشتن ریال دیجیتال 
را نــدارد و هیچ تراکنشــی خارج از 

مرزهای ایران ندارد.

 وی ســقف تراکنش بــا ریال 
دیجیتال را تا زیــر ۱۵ میلیون تومان 
اعــلام کــرد و افــزود: عــده ای از 
اقتصاددانــان معتقد بــه موجودی به 
نام مهندســی اجتماع هستند و فکر 
می کننــد جامعــه را از طریق اقتصاد 

می توان مهندسی کرد.
مشــتاق ، درمــورد تفاوت پول 
الکترونیــک بــا پول دیجیتــال بیان 
کرد: پول دیجیتال توســط یک برنامه 
رایانه ای قابل برنامه ریزی شدن است و 
با برنامه نویسی پیچیده و قراردادهای 
هوشمند می توان کارهای مختلفی را با 
آن انجام داد؛ اما پول الکترونیک همان 
پولی اســت که الان در کارت های ما 

وجود دارد.
ایــن پژوهشــگر ارز دیجیتال 
یادآور شد: بانک مرکزی سال هاست 
که قرار اســت رفع تعهد ارزی توسط 
رمزارزها مانند بیت کوین را ساماندهی 
کند و اجــازه دهــد واردکنندگان و 
صادرکننــدگان ما با این رمزارزها هم 
بتوانند معامله کننــد؛ اما به جای این 
کار، رمز پول )ریال دیجیتال( را مطرح 
کرده که به هیچ عنوان شدنی نیست و 
با این کار عملًا دســت بازرگانان ما را 

بسته است.
 در ادامه برنامه، علیرضا بزرگمهر 
-کارشــناس و پژوهشگر تحولات 
دیجیتــال-  توضیح داد: ما باید به این 

پرسش پاسخ دهیم که ریال دیجیتال 
قرار اســت چــه مشــکلی از امروز 
ذی نفعان یعنی شــهروندان و بعد هم 
از حکمران پولــی و مالی حل کند و 
آیا ریال دیجیتال قرار است هزینه های 

گردش پول را کاهش دهد 
یا خیر.

 وی معتقــد اســت 
در بیــن ده هــا موضوع که 
به صــورت  می توانســتیم 
فوری در بانک مرکزی حل 
کنیم و هزینه های مالی ایجاد 
پول را کاهش دهیم و تورم و 
مشکلات اقتصادی را کنترل 
کنیم ریال دیجیتال اولویت 

بالایی ندارد.
 پژوهشــگر تحولات 
دیجیتال یادآور شــد: سند 
ریــال دیجیتال کــه بانک 

مرکزی منتشر کرده در ابتدا به کاربرد 
داخلی و خارجی آن اشاره دارد؛ اما در 
وسط ســند فقط کاربرد داخلی برای 
آن متصور شده است. سؤال اینجاست 
بانک مرکزی با این موضوع قرار است 
چه باری از اقتصاد کشــور بردارد آن 
هم در شــرایطی که اول و وسط این 

سند هیچ انسجام و هماهنگی ندارد.
 بزرگمهر گفــت: امروز بحث 
هزینه ی پول بخش بزرگی از تورم را 
در اقتصاد ایران شــکل می دهد و اگر 

نظام کارمزد را ســریع تر اصلاح کنیم 
نقش مؤثرتری در کاهش هزینه تمام 

شده پول ایفا خواهیم کرد.
 همچنیــن در ادامــه علیرضــا 
مناقبی- رئیــس هیئت مدیره مجمع 

عالی واردات و کارشناس اقتصادی- 
تشــریح کرد: ما هر چقدر که مســیر 
تجارت و مبادله را ســرعت ببخشیم، 
مســلماً کل هزینه های مترتب پایین 
خواهــد آمد و قیمت تمام شــده نیز 

کاهش پیدا می کند.
 وی بــا تأکید بر لــزوم ارتقای 
اطلاعــات عمومی و آموزش جامعه 
درمورد کاربردهــای ریال دیجیتال 
افــزود: اگر بدون غرض به این حوزه 
پرداخته شود، می توان پول شویی را به 

حداقل رســانده و این حوزه را رصد 
کرد.

 رئیس هیئت مدیره مجمع عالی 
واردات گفــت: عــده ای کــه دلالی 
می کنند و کســانی که از راه اشــکال 
درست  کردن و امضای طلایی 
و رانت داشــتن کار می کنند، 
قطعاً با این شفافیت ها تقابل 
دارنــد و کار مردم را به خود 

مردم واگذار نمی کنند.
مناقبــی اظهــار کــرد: 
امروز درصد بســیار کمی از 
جامعه درمورد ریال دیجیتال 
اطلاعــات دارنــد و فقــط 
کارشناســان و متخصصــان 
هستند که با این موضوع آشنا 
هســتند. باید بررســی شود 
کــه برنامه ریزان این موضوع 
محصورکننــده  دیــدگاه 
بــرای کار کردن را دارنــد یا دیدگاه 
تســهیلگری در کار مــردم؟ در واقع 
مردم ایران قرار است از چیزی استفاده 
کننــد که اگر بگویم ۱۰ درصد آنها در 
موردش اطلاعات دارند قطعاً اغراق 

کرده ام.
این کارشــناس اقتصادی با بیان 
اینکه ریال دیجیتــال قابلیت ارتباط 
خارجی ندارد گفت: برخی از کاربرد 
ریال دیجیتــال در بریکس می گویند 

درصورتی  که اینگونه نیست.

مدیرعامل انجمن بلاک چین و پژوهشگر ارز دیجیتال پاسخ داد:

سقف تراکنش با ریال دیجیتال 
چقدر است؟

به گفته مدیرعامل انجمن بلاک چین سقف تراکنش با ریال دیجیتال تا زیر ۱۵ میلیون تومان است و ریال دیجیتال 
فقط برای تراکنش های خرد مردم بوده و هیچ فرد خارجی حق داشتن ریال دیجیتال را ندارد.

کمک به افزایش شفافیت بازار ارز 
با سامانه ارز تجاری

عضو هیئت مدیره انجمن انبوه سازان مسکن:

نماینده ویژه وزیر راه و شهرسازی:

گروه اقتصادی - بنابر گفته کارشناســان، ایجاد شــفافیت، افرایش تمایل برای عرضه 
بیشتر ارز و جلوگیری از سفته بازی از جمله مزایای سامانه ارز تجاری محسوب می شود.

اول آذرماه بود که سرانجام بانک مرکزی دستورالعمل معاملات بازار ارز تجاری مرکز 
مبادله ایران را ابلاغ کرد دستورالعملی که از تاریخ ۳ آذرماه ۱۴۰۳ عملیاتی شد.

بازار ارز تجاری که اصغر بالسینی سخنگوی مرکز مبادله ارز و طلای ایران گفته بود: با 
راه اندازی سامانه ارز تجاری در مرکز مبادله ارز و طلای ایران از سوم آذرماه به طور رسمی 
خرید و فروش ارز در این ســامانه برای گروه هایی که ملزم به خرید و فروش در این حوزه 
هستند آغاز شده است تا سوم دی این شرایط ادامه دارد و بعد از این تاریخ تمام عرضه کنندگان 
و متقاضیان مشــخص شده ملزم هســتند که خرید و فروش ارز خود را در این سامانه انجام 
دهند و خارج از این ســامانه امکان خرید و فروش ارز برای این گروه از عرضه کنندگان و 

متقاضیان وجود نخواهد داشت.
نرخ ارز در بازار توافقی بر اساس مکانیزم عرضه و تقاضا شکل می  گیرد

اما مکانیزم ســامانه ارز تجاری به چه صورت اســت؟ موضوعی که محمدرضا فرزین 
رئیس کل بانک مرکزی در خصوص آن اظهار کرده بود: آنچه هم اکنون در قالب ارز توافقی در 
جریان است حاصل توافق میان دو نفر است که با چانه زنی به توافق می رسند، اما در سامانه 
طراحی شده در بازار، حراج صورت می گیرد و نرخ تعیین می  شود؛ نرخ ارز در بازار توافقی 
بر اساس مکانیزم عرضه و تقاضا شکل می  گیرد و بانک مرکزی هم بخشی از ارز خود را در 

آنجا عرضه خواهد کرد و تلاش می  کنیم تا نرخ در یک کانال حرکت کند.
رئیــس کل بانک مرکزی افزود: بانک مرکزی نقش ناظر را در این بازار ایفا خواهد کرد 
و تنها در صورت نیاز، اقدامات سیاســتی خود را با ورود به بازار به عنوان عرضه  کننده ارز 

اجرا خواهد کرد.
عرضه کنندگان و خریداران ارز از سامانه ارز تجاری که شامل گروه مشخصی می شود 
و در همین راســتا اصغر بالســینی ســخنگوی مرکز مبادله ارز و طلای ایــران عنوان کرد: 
عرضه کنندگان به طور مشــخص کسانی هســتند که قبلا از طریق واگذاری تعهدصادراتی 
خودشــان اقدام به رفع تعهد صادراتی می کردند متقاضیان هم واردکنندگانی هســتند که در 
فیش تخصیص ارز آنها محل تامین ارز مرکز مبادله ارز و طلا قید شده است. این گروه ها از 

سوم دی ماه ملزم هستند که خرید و فروش ارز خود را این سامانه انجام دهند.
تمایل به عرضه ارز با سامانه ارز تجاری

ایجاد ســامانه ارز تجاری و بازار ارز توافقی که کارشناســان هم بر این باورند می تواند 
علاوه بر شفافیت بر بازار ارز آزاد هم موثر باشد در همین راستا هم مسعود توکلی تحلیلگر 
مسائل ارزی گفت: راه اندازی بازار توافقی یقینا موجب افزایش عرضه خواهد شد چرا که در 
یک بازار کارا، شفاف و بر اساس عرضه و تقاضا، ارز عرضه می شود و بدون شک نرخی که 
در این بازار کشــف می شود می تواند یک نرخ واقعی و مرجع باشد. ایجاد شفافیت، افرایش 
تمایل برای عرضه بیشــتر ارز، جلوگیری از ســفته بازی، افزایش فعالیت صرافی ها، نظارت 
مطلوب تر بانک مرکزی، کمک به کنترل بازار ارز و... از جمله دیگر مزایای راه اندازی بازار 

ارز توافقی به شمار می رود.
در ادامه هم ســخنگوی مرکز مبادله اظهار کرد: در ابتدا شــفافیت بازار ارز به ویژه در 
خصوص ارز توافقی یا ارز اشخاص یا ارز تجاری به شکل محسوسی افزایش خواهد یافت 
چرا که قبل از این معاملاتی که در خصوص ارز توافقی رخ می داد شفافیت کافی را نداشت؛ 
همچنین کمک شــایان توجهی خواهد کرد که فرآیند خریــد و فروش ارز با کارایی بالایی 
از طریق ســامانه اتفاق افتد لذا طبیعی اســت کسانی که مخالف شفافیت در بازار ارز هستند 

انتقاداتی را در این خصوص داشته باشند.
این مقام مسئول در نهایت گفت: هدف نهایی این است که از طریق این سامانه علاوه بر 
شفافیت و کارآمدی در حوزه خرید و فروش ارز در حوزه ارز تجاری و بازرگانی در نهایت 
این امکان فراهم شــود که بازار ارز هم کارآمدی بیشــتری دست پیدا کند در چنین شرایطی 
راه اندازی این سامانه کمک بسیار قابل توجهی به مدیریت، شفافیت بیشتر بازار ارز و ورود 

بیشتر ارز به چرخه اقتصادی در کشور خواهد کرد.
در نهایت گفتنی اســت، دســتورالعمل معاملات بازار ارز تجــاری مرکز مبادله ارز و 
طلای ایران از تاریخ ۳ آذرماه ۱۴۰۳ عملیاتی شد و یک ماه پس از تاریخ ابلاغ این بخشنامه 

لازم الاجرا است.

 
گروه اقتصادی  - در شــرایطی که رقم 
وام ازدواج طی پنج ســال اخیر، افزایش ۵۰۰ 
درصدی داشته است، حالا به نظر می رسد این 
روند برای سال آینده متوقف شده، تصمیمی 
که انتقاد جوانان را به دنبال داشــته است.وام 
ازدواج طی ســال های اخیر با وجود افزایش 
مبلغ آن، با بی توجهی بسیاری از بانک ها در 
پرداخت آن مواجه بوده اســت تا جایی که 
بسیاری از جوانان ماه ها در صف انتظار ماندند 
تا شاید پیامکی از سوی بانک عامل دریافت 
کنند.وام ازدواج یکی از موضوعاتی است که 
هر ســاله در روز های بررسی لایحه بودجه، 
در میان نمایندگان مردم و دولت جای بحث 
دارد. وامی که طی این ســال ها همواره روند 
افزایشــی داشته است. به گونه ای که در سال 
۱۳۹۹ مبلغ وام ازدواج برای عموم متقاضیان 
۵۰ میلیــون تومان بود و در ســال ۱۴۰۰ با 
افزایش ٢۰ میلیون تومانی به عدد ۷۰ میلیون 

تومان رسید. در ســال ۱۴۰۱ نیز این عدد با 
افزایــش ۷۱ درصدی به رقــم ۱٢۰ میلیون 
تومان رســید و در سال ۱۴۰٢ نیز با رشد ۵۰ 
درصدی، مبلغ وام ازدواج ۱۸۰ میلیون تومان 

تعیین شد.
رشــد ۵۰۰ درصدی وام ازدواج 

طی پنج سال
در نهایت برای سال جاری نیز نمایندگان 
مجلس با افزایش ۶۶ درصدی نسبت به سال 
۱۴۰٢ موافق کردند و وام ازدواج برای عموم 
متقاضیان به رقم ۳۰۰ میلیون تومان افزایش 
یافت؛ بنابراین طی پنج سال، مبلغ وام ازدواج 
با رشــد ۵۰۰ درصدی همراه شــد و از ۵۰ 

میلیون به ۳۰۰ میلیون تومان رسید.

در ایــن میان، با ارســال لایحه بودجه 
۱۴۰۴ از ســوی دولت به مجلس شــورای 
اســلامی، بسیاری چشــم انتظار چراغ سبز 
کمیسیون تلفیق برای افزایش مبلغ وام ازدواج 
حداقل متناسب با نرخ تورم بودند. انتظاری 
که در گزارشی از مرکز پژوهش های مجلس 
مورد توجه قرار گرفته بود و بیان داشــت: با 
توجــه به نرخ تورم، پیش بینی می شــود که 
برای ســال آینــده، وام ازدواج با افزایش ٢۰ 
میلیون تومانی به رقم ۳٢۰ تومان برسد. این 
گزارش تأکید داشــت: اگر ۸۰۰ هزار نفر در 
صف وام ازدواج ســال آینده باشند، بودجه 
مورد نیاز برای وام ازدواج جدید، ٢۸٢ هزار 
میلیارد تومان منابع مورد نیاز است. همچنین 

در حالت دون یعنی صف یک میلیون نفری، 
نیاز به منابع ۳۵٢ هزار میلیارد تومانی است و 
در نهایت اگر یک میلیون و ٢۰۰ هزار نفر در 
صف تقاضای وام ازدواج ۱۴۰۴ باشند، شبکه 
بانکی باید برای منابع مالی ۴٢٢ هزار میلیارد 

تومانی آماده شود.
وام ازدواج بدون تغییر!

گمانه زنی هــا و پیش بینی هــای مرکز 
پژوهش های مجلس از منابع مورد نیاز برای 
وام ازدواج ســال آینده نشان داد با توجه به 
روند که طی یکی دو سال اخیر شبکه بانکی 
در پرداخت وام ازدواج و صف های چند صد 
هزار نفری، نظام بانکی و بانک مرکزی چندان 
تمایلی برای افزایش مبلغ وام ازدواج ندارد؛ 

بنابراین رحیم زارع ســخنگوی کمیسیون 
تلفیــق بودجه خیال همه را راحت کرد و در 
حاشیه جلســه علنی مجلس در خصوص 
مصوبات این کمیسیون گفت: وام ازدواج در 
ســال آینده، ۳۰۰ میلیون تومان تعیین شد و 
برای زوج های زیر ٢۵ ســال و زوجه زیر ٢۳ 
سال، مانندِ سال گذشته ۳۵۰ میلیون تومان به 

تصویب رسید. 
خرید جهیزیه گران تر از دیروز

این خبر نشان داد دولت و مجلس بر سر 
عدم افزایش مبلغ وام ازدواج در ســال ۱۴۰۴ 
هم نظر هســتند. عدم تغییری که در شرایط 
تورمی و کاهش ارزش پول ملی، متقاضیان 
وام ازدواج را راضی نکرده اســت و آنها در 

سال آینده با وجود فشار ها تورمی و افزایش 
قیمــت اقلام جهیزیه، همــان مبلغ وامی را 
دریافت می کنند که امروز پرداخت می شود، 
با این تفاوت که ســال آینده قیمت کالا ها و 
خدمات نســبت به امروز حداقل ۳۰ درصد 

گران تر است.
طرح همتی به عنوان مقام مسئول 

نه منتقد
به نظر می رســد همتــی وزیر اقتصاد 
دولت چهاردهم که از منتقدان سیاست های 
اقتصــادی دولت قبل بود، بــه دنبال رایزنی 
با اعضای دولت اســت تا طرح پیشــنهادی 
خــودش یعنی وام ازدواج غیرنقدی را روی 
میز بیاورد. همتی پیش تر در این باره گفته بود: 

بخشــی از وام ازدواج به صورت غیرنقدی 
و در قالب خرید اقســاط لوازم خانگی مورد 
نیاز زوج های جــوان به متقاضیان پرداخت 
شــود. وزیر اقتصاد معتقد است: این طرح، 
در صــورت اجرایــی شــدن، می تواند به 
صــورت اختیاری بــرای زوج های جوانی 
که تعجیل داشــته و منتظر وام ازدواج برای 
تأمین لوازم خانگی موردنیاز تشکیل خانواده 
هستند، راه گشا باشد.  باید منتظر ماند و دید 
سرانجام وام ازدواج در صحن علنی مجلس 
و شورای نگهبان چه خواهد شد؟ آیا دولت 
و بانک مرکزی راهی برای از حمایت جوانان 
پیدا می کنند؟ چراکه در شرایط تورمی امروز 
و سال آینده، فشار اقتصادی مضاعفی به سبد 
هزینه ای بسیاری از مردم به ویژه دهک های 
کم درآمد جامعه وارد می شــود و خانواده ها 
برای تأمیــن جهیزیه و مســکن جوانان با 

مشکلات عدیده ای روبرو هستند.

ترمز افزایش مبلغ وام ازدواج کشیده شد؛

وزیر اقتصاد به دنبال وام ازدواج غیرنقدی است؟

بانک مرکزی سال هاســت که قرار است 
رفع تعهد ارزی توسط رمزارزها مانند 
بیت کویــن را ســاماندهی کند و اجازه 
دهد واردکننــدگان و صادرکنندگان ما 
با ایــن رمزارزها هــم بتوانند معامله 
کننــد؛ اما به جــای ایــن کار، رمز پول 
)ریــال دیجیتــال( را مطرح کــرده که 
به هیچ عنوان شدنی نیست و با این کار 
عملًا دســت بازرگانان ما را بسته است.

قیمت گذاری دستوری و تورم موجب توقف پروژه های ملی مسکن می شود

می توانیم از هر بندری استفاده کنیم
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